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ABSTRACT: Two field experiments were conducted at the Experimental Farm of 

Faculty of Agriculture, Menoufia University during two successive seasons 2016 and 

2017 to evaluate the effect of different N2-fixing bacterial strains such as Azospirillium 

lipoferum, Azotobacter chroococcum and Bacillus polymyxa individually or in 

combination with urea fertilization rates (0.0, 50, 100 and 200 kg/fed/season). The data 

reveals that the treated plants with Azotobacter chroococcum gave the highest values of 

plant height and mean number of branches / plant and consequently heavier fresh weight 

of plant in addition, L- ascorbic acid content followed by Bacillus polymyxa in the three 

cuts in both growing seasons. In addition, the vegetative growth parameters as well as L-

ascorbic acid gradually increased with increasing urea up to 100 kg/fed/season in the 

two experimental seasons. Furthermore, the application of Azotobacter chroococcum 

plus the moderate level of urea (100 kg/fed/season) gave the best values in terms of 

vegetative growth parameters as well as L-ascorbic acid in comparison with the other 

interaction treatments and the control in the two experimental seasons. 
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 نبات المورينجادراسات فسيولوجية عمى  لة:عنوان الرسا
 ىمام ظريف ىمام السباعى  اسم الباحـث :

 فى العموم الزراعية ماجستير  الدرجة العممية:
 بساتينال القسم العممى :

 11/4/2012 تاريخ موافقة مجمس الكمية :
 " "رحمو الله المنوفية جامعة الزراعة، كمية ،الزينةأستاذ     متولى مسعد مزروع د/.أ لجنة الإشراف:

 المنوفية جامعة الزراعة، كمية ،الزينة أستاذ    محمد موسى عفيفى /دأ.  
 لمنوفيةا ةجامع الزراعة، كمية ، مدرس الزينة    زروعــراجيا متولى مد/   

 

 ربىالممخص الع
خلال بمزرعة كمية الزراعة جامعة المنوفية  ليفيراو أعمى نبات المورينجا  ء تجربتين حقميتينلدراسة إجراتم فى ىذه ا
الحيوى بثلاث بالتسميد ة ىو تقييم تأثير المعاممة وكان اليدف الرئيسى ليذه التجرب 2011 ، 2012 موسمين متتالين

والتى  ساكمالباسيمس بولي ،زوتوباكتر كروكوكم أ،  رميم ليبوفو زوسبيريممأوىى  للأزوت الجوى ةالمثبتسلالات من البكتريا 
 اليورياالتسميد ب تم إضافتيا ثلاث مرات لنمو الحشات الثلاث فى كل من موسمى التجربة.بإلاضافو إلى ذلك تم دراسة تأثير

لاث دفعات بالتساوى عمى ث والتى تم توزيعيا موسم / كجم / لمفدان 200، 100 ،00بمعدلات  صفر ، %(42)ن
 تم دراسة تأثير كل من نوعى الأسمدة بصورةٍ منفردةٍ أو متداخمةٍ وقد دقو  ن موسمى التجربة.لمحشات الثلاث فى كل م

إستعمال كل من نوعى الأسمده بصوره منفرده أو متداخمو أدى إلى حدوث زياده  أوضحت النتائج المتحصل عمييا أن
ج لمنبات / حشة مقارنة ز اطيا مثل طول النبات ، عدد الأفرع لمنبات ، الوزن المعنويو فى الصفات الخضريو التى تم تسجيم

النتائج آيضا أن وأشارت  تجربة.عامى ال عمييا خلالوذلك فى الثلاث حشات المتحصل  بدون إضافة سماد() بالكنترول
معنوى فى محتوى الأوراق الطازجة التسميد بمعدلات اليوريا المختمفة بصورةٍ منفردةٍ أو متداخمةٍ أدى إلى حدوث تحسن 

 .من حمض الأسكوربيك
 .سماد اليوريا ،، بكتريا تثبيت الآزوتلكممات المفتاحية: المورينجا أوليفيرا

 

 

 

 

 

 

 

 

 


